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دوره چهارساله اتحادیه ناشران و کتابفروشان در روزهای 
پایانی خود قرار دارد؛ دوره ای که با چالش شــروع شد و با 
چالش هایی چون شــیوع کرونا و بحــران ارزی ادامه یافت. 
اتحادیــه در این دوره با مســئله هایی چون مشــارکت در 
برگزاری نمایشگاه کتاب، مخالفت جدی و بعد مشارکت در 
برگزاری نمایشگاه مجازی کتاب، فعالیت جدی و بعد سکوت 
در قضیه قاچاق کتاب و از همه پررنگ تر، بحران کاغذ دست 
به گریبان بود. ماجرای تخصیص کاغذ دولتی چالشی برای 
آن ها تبدیل شد که ناشــرانی معتقدند اتحادیه در ماجرای 
کاغذ عملکرد بدی نداشــت، گروهی معتقدند عملکرد قابل 
دفاعی نداشت و برخی هم معتقدند این ماجرا بازی دو سر 

باخت برای اتحادیه بود.
به گزارش ایسنا، کمتر از یک هفته دیگر، یعنی سه شنبه، 
نهم اسفندماه، قرار است انتخابات پانزدهمین دوره اتحادیه 
ناشــران و کتابفروشــان تهران برگزار شــود؛ دوره ای که 
با جنجال و حاشــیه شروع شــد، با کرونا و تغییر دولت و 
رویکردهای معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

پیدا کرد.
 در دولت دوازدهم، معاونت فرهنگی طرح واسپاری امور 
به صنف را پیگیری می کرد و بخشی از امور مربوط به صنعت 
نشر به اتحادیه ناشــران و کتابفروشان واگذار شد؛ از جمله 
امور نمایشــگاه کتاب تهران و تخصیص کاغذ با نرخ دولتی 
به ناشران و نظارت بر اســتفاده از کاغذ مصرف شده. اما با 
آمدن کرونا، دو سالی نمایشــگاه کتاب برگزار نشد و عملا 
اتحادیه نتوانســت توانایی خــود را در این زمینه به نمایش 
بگذارد، هرچند در ســال های قبل درباره عملکرد اتحادیه 
در نمایشــگاه انتقادهایی و دفاع هایی وجود داشت. با تغییر 
دولت و روی کار آمدن دولت ســیزدهم در نمایشگاه سی و 
ســوم حضور  اتحادیه ناشران کمرنگ بود و معاون فرهنگی 
وزارت ارشــاد در توضیح این مســئله عنوان کرده بود: »ما 
برای برگزاری نمایشــگاه از حضور تشکل های نشر بهره مند 
بودیم و از همکاری آن ها در کارهای سیاستگذاری و برپایی 
نمایشگاه ها بهره مند شدیم اما ما به دنبال نمایش واسپاری 
و تصدی گری پنهان نیستیم و بخشی که واسپاری می شود، 
به صورت واقعی خواهد بود. البته ما به دنبال تقویت بخش 
خصوصی هستیم و این تاثیر تقویت در سال های آینده خود 

را نشان خواهد داد.«
و البتــه احمدونــد در مصاحبه ای به ایســنا گفته بود: 
»واگذاری ها در کارها اختلال ایجاد می کند، موضوع روشنش 
هم مسئله کاغذ در دوره قبل بود.« موضوعی که می توانست 
یکی از دســتاوردهای چهاردهمین دوره اتحادیه ناشران و 
کتابفروشان باشد اما بعد از افشای فهرست ناشرانی که کاغذ 
دولتی گرفته اند، انگشت اتهام به سمت اتحادیه رفت و این 
شــائبه مطرح شــد که رفتار اتحادیه برای تخصیص کاغذ 
ضابطه مند نبوده اســت و حامیان اتحادیه بیشترین کاغذ را 
گرفته اند یا کسانی کاغذ گرفته اند که حقشان نبوده، مانند 

تعدادی از چاپخانه ها.
 مســئله دیگر، موضوع قاچاق کتاب بود که در هنگامه 
انتخابــات اتحادیه این موضوع به صورت پررنگی مطرح بود 
اما رفته رفته کمرنگ شد و دیگر از این موضوع خبری شنیده 

یا رسانه ای نمی شود.
موضــوع عملکرد اتحادیه ناشــران و کتابفروشــان را با 
محوریت نمایشــگاه کتاب و واسپاری امور به صنف، مسئله 
کاغذ و قاچاق کتاب، با تعداد از ناشران در میان گذاشته ایم 

که مشروح این مصاحبه ها در پی می آید:
 نمی توانید همه را راضی نگه  دارید

جمــال خداپناهی- مدیر انتشــارات بهنــام – با بیان 
این که در اتحادیه ناشــران و کتابفروشان تهران، اختلاف و 
دســته بندی میان اعضا وجود ندارد و این مطلب مربوط به 
بیرون از اتحادیه است، درباره عملکرد این اتحادیه در اداره 
نمایشــگاه بین المللی کتاب که در دولت دوازدهم در قالب 
برون ســپاری مطرح می شــد و در دولت سیزدهم با مطرح 
شدن تمرکز مدیریتی برون سپاری متوقف شد، اظهار کرد: 
در طول چندین دوره اتحادیه ناشــران و کتابفروشان تهران 
به عنوان عضوی از اداره کنندگان نمایشگاه کتاب ایفای نقش 
می کرد. این که حضور اتحادیه امســال و در نمایشگاه سی و 
ســوم، کمرنگ شد، در واقع تشــخیص متولیان امر در دور 
جدید مدیریت وزارت ارشاد بود که امور را به شکل دیگری 
به انجام رســانند، این موضوع به این معنا نبود که اتحادیه 
نخواهد با همکاری اعضای صنف عهده دار برگزاری نمایشگاه 

باشد.
او با اشــاره به فعالیت های اتحادیه در سال ۱۳۹۸ برای 
برپایی نمایشگاه سی وسوم که با شیوع بیماری کرونا تعطیل 
شــد، اظهار کرد: تاجایی که می دانم امسال از اتحادیه برای 
بخش اجرایی دعوتی نشده بود. دقیق ترش را دوستان هیئت 
مدیره می توانند توضیح دهند که چرا اتحادیه در دوره اخیر 
نمایشگاه فعالیت اجرایی نداشت. این موضوع تصمیم مدیران 
وزارت ارشــاد بود و نه خواست و انتخاب اتحادیه ناشران و 

کتابفروشان.
این ناشــر درباره انتقادهایی کــه از اتحادیه درباره نحوه  
برگــزاری نمایشــگاه مطرح شــده بود، از نادیــده گرفتن 
مجموعه ای از تخلفات تعدادی از ناشران تا جانمایی آن ها، 
گفت: هر کاری که انجام شــود، ممکن اســت ۸۰ درصد از 
آن راضی باشــند و۲۰ درصد هم راضی  نباشــند. هیچ گاه 
نمی توانید جمعی را به صورت  صد در صدی از انجام کاری 
راضی نگه  دارید. این یک موضوع کلی است. طبق آیین نامه 
نمایشگاه کتاب، قواعدی در نمایشگاه برقرار است. تاجایی که 
مطلع هستم در دوره ۳۲ نمایشگاه، تلاش بیشتری بر رعایت 
آیین نامه )نمی گوییم تخلف که بار حقوقی دارد( انجام گرفته 
بود. بعضا همکاران ما آیین نامه مربوطه را نادیده می گرفتند 
یا به گونه دیگری رفتار می کردند. نمی شود این را به اتحادیه 
یا متولیان آن زمان نسبت داد که در دوره های قبل این اتفاق 
نیفتاده و دیده نشــده است، بلکه کسانی برخلاف آیین نامه 
عمل کرده اند. اما این سٔوال مطرح اســت که آیا نمایشگاه 
ســی وســوم آنقدر منزه  بود که هیچ کس خلاف آیین نامه 
رفتار  نکرد؟ بــه نظرم رعایت نکردن ضوابط و آیین نامه در 

این دوره پررنگ تر بود.
خداپناهی درباره تخصیص و توزیع کاغذ که گاه انگشت 
اتهام به سمت اتحادیه نشانه گرفته می شود که تخلف کرده 
یا رفتار ضابطه مند نداشته و به ناشری کاغذ زیاد داده و ناشر 
دیگری را هم از کاغذ دولتی محروم کرده است، گفت: توزیع 
کاغذ بر عهده اتحادیه شرکت های تعاونی ناشران آشنا بود. 
در آن زمان کمیته ای متشکل از اتحادیه شرکت های تعاونی 
ناشــران آشنا، نماینده معاونت امور فرهنگی وزارت ارشاد و 
نماینده اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران تشکیل شد که 
کار تخصیص کاغذ را انجــام بدهند. نکته ای که معمولا در 
این انتقادها نادیده گرفته می شــود، این است که تخصیص 
طبق دستورالعمل و شیوه نامه اجرایی ابلاغی وزارت فرهنگ 
و ارشاد انجام پذیرفته که به مرور زمان تکوین می شد. ضمنا 
این نکته را اضافه کنم؛ مثلا انتشارت بهنام اگر برای ۵ عنوان 
هزارتایی درخواســت کاغذ می کردم به ۳ عنوان پانصدتایی 
کاغذ اختصاص می دادند، شــنیده هایم از همکاران نزدیک 

حاکی از این است که عموما چنین بوده.
او با اشــاره به فهرست کسانی که کاغذ دولتی گرفته اند، 
گفت: اگر ۱۰ ناشــر نخست فهرست را در نظر بگیرد، همه 

مقدار قابل توجهــی کاغذ دریافت کرده انــد؛ نمی توانم به 
کار کمیته کاغذ نمره بدهم چون اطلاعی از ریز و درشــت 
کارشــان ندارم. حرف من این اســت آن ها طبق وظیفه ای 
که داشتند و طبق آیین نامه عمل کردند. شاید نقایصی هم 
در کارهــا بوده و همکارانی هم ایــن را ادعا کرده اند اما من 
مستنداً چیزی ندیدم و نمی توانم به قطعیت بگوییم در حق 
ناشری اجحاف شده یا نشده است. بعد از انتشار این فهرست، 
اتحادیه اطلاعیه ای با این مضمون منتشر کرد، هر ناشری که 
در توزیع کاغذ ســهمیه ای خود دچار ابهام است و مشکلی 
دارد، کافی اســت با نامه ای به اتحادیه، دلایل تعیین میزان 
سهمش سهمیه ای را جویا شود، به ایشان پاسخ داده خواهد 
شد. نمی دانم آیا کسانی که معترض بودند درخواست بررسی 
ارائه کــرده  و بعد نتیجه اش را در جایی منعکس کرده اند یا 

خیر؟
این ناشر خاطرنشان کرد: هرچیزی که با قیمت کمتر از 
بازار آزاد توســط نهادی توزیع شود، همیشه این بحث ها را 
همراه دارد. ممکن است ناشری بیشتر کاغذ بگیرد و دیگری 
کمتر، اما نکته مهم آن است که اگر  آیین نامه ملاکِ توزیع 
و تخصیص کاغذ به ناشــر بوده باشد، در واقع کتاب و حجم 
تولید بوده که سهمیه را تعیین می کرده و پرسش قابل طرح 
آنســت که آیا ناشری که کمتر تولید داشته به همان میزان 

هم سهمیه دریافت کرده یا خیر؟
او یادآور شــد، بخش شــمارش کتاب های چاپ شــده 
مطابق قراردادی در اتحادیه مستقر بود و تا همین اواخر هم 
فعال بود. اکنون با پایان مهلت قرارداد مربوطه فعالیتش در 

اتحادیه به اتمام رسیده.
 قاچاق کتاب یعنی چه؟

خداپناهی درباره عملکرد  اتحادیه ناشران و کتابفروشان 
درباره قاچاق کتاب که نوع مبارزه ابتدا در حجم بالا بود اما 
رفته رفته به سکوت کشیده شد و این گمانه مطرح می شود 
که ممکن است این فعالیت در سال های پیش حالت نمایشی 
داشته است، نیز اظهار کرد: کاربرد کلمه قاچاق درباره همه ی 
این گونه کتاب ها درست نیست. دسته ای از این  کتاب ها در 
واقع آنهایی است که به صورت موازی  و بدون زحمت تولید 
شده، که به کتاب بدلی معروف است. کسانی عنوان های موفق 
و پرفروش ناشران معتبر را با کیفیت فیزیکی و محتوایی نازل 
در تعداد زیاد منتشر می کنند. اگر به لیست کتاب های این 
این ناشران بدلی نگاهی بیندازید، حدود ۱۵۰ عنوان کتاب 
مشــخص دارند که همگی عمده تولیدشان از همان هاست. 
یعنی پخته خواری است. کس دیگری زحمت کشیده، کتاب 
را آماده برای انتشــار و منتشــر کرده و کار و تبلیغ کرده تا 
دیده شود، زمانی که به آن کتاب اقبال نشان داده می شود، 
ناشر دیگری سودش را می برد. مفهوم قاچاق کتاب این است 
که کتاب من ناشــر تمام شده، از یکی از فروشندگان کتاب 
را می خرم، دســت بر قضا فروشنده اینترنتی است و یکی از 
بزرگ ترین پلتفرم های فروش اینترنتی، اما کتاب من را که 
تکثیر کرده اند، برایم می فرســتند؛ کتابی را که در انبار نشر 
تمام شــده و جعبه هایش موجود است، از پلتفرم اینترنتی 
خریدم! منِ ناشر، کتابم را می شناسم، کیفیتش را می دانم. 

ابعاد و قطع کتاب تغییر کرده است. این قاچاق است.
 او ســپس افزود: تاجایی که می دانم، زحمت زیادی در 
این زمینه کشــیده شــد اما موضوعی که وجود دارد، باید 
دســتگاه های مختلف نسبت به حل این مشکل ورود کنند؛ 
اتحادیــه که خود قدرت بازدارندگی و ممانعت ندارد و صرفا 
یــک نهاد صنفی اســت، نمی تواند بســاط کتابفروش های 
متقلب را جمع کند. اگر جواز کســب داشته باشند و داخل 
فروشــگاه این کار را بکند، باز هم نمی شود کاری کرد )غیر 
از کتاب قاچاق(. اما کتابی که مجوز نشــر از وزارت ارشــاد 
دارد و فروشــش جایی است که جواز  کسب ندارد، بلکه در 
گوشه خیابان، میدان تره بار، ایستگاه مترو، مجتمع تجاری 
بزرگ اســت، اتحادیه چطور می تواند عمل کند؟ در راسته 
خیابان انقلاب شــاهد حضور دائمــی گروهی از این چنین 
محصولات هستیم، هرچند به طور مقطعی با فشار از سوی 
اتحادیه اقداماتی صورت می گرفت اما این فشار نمی توانست 

دائمی باشد.
این ناشــر در بخش پایانی صحبت هایش با بیان این که 
نســبت به اتحادیه ناشــران و کتابفروشــان کــم مهری و 
فعالیت هایش نادیده گرفته شده است، اظهار کرد: طی چند 
سال گذشته، کرونا یکی از موضوعات مهم بود که به ناشران، 
کتاب فروشان و موزعان لطمه بسیار بزرگی زد. از طرف دیگر 
تعطیلی دو ســه  ماهه در سال ۹۸، نیمه  تعطیلی و تعطیلی 
دوران کرونا و چند ماه گذشــته، به ناشــران و کتابفروشان 
آسیب رســاند. در دوران شــیوع کرونا در دولت دوازدهم، 
وزارت  کار وامــی را بــا عنوان کارا تعریــف کرد که بخش 
عمده ای از ناشران چه در تهران و چه در شهرستان ها از این 
وام بهره بردند. در این دوران ســامانه دیگری هم مربوط به 
موسسه مالی و اعتباری کارآفرین طراحی شد که این هر دو 
طرح در جلســات زیادی با حضور اتحادیه در ارشاد و دیگر 
ارگان های ذیربط تحقق یافت. رقم وام کارآفرین تا ســقف 
۲۰۰ میلیون تومان بود و وام کارا تا چند میلیارد. شاید وام 
کارآفرین عدد بزرگی نباشد ولی سه سال پیش قابل توجه 
بود و به درد می خورد. اتحادیه ناشران و کتابفروشان پیگیر 
موضوع بود که حتی شــیوه تضامن وام ها با شیوه منطقی 
صورت بگیرد و کارها ساده تر انجام شود با حضور در جلسات 
متعدد و روزهای بســیاری جهت پیگیری و رفع مشکلات 
وام گیرندگان این کار به انجام رســید. بخش قابل توجهی 
از همــکاران وام کارا را دریافت کردند اما در مورد صندوق 
کارآفرینی امید چنین نشــد. تاکنون شاید حدود ۵۰ ناشر 
در تهــران موفق به دریافت شــده اند، درحالی که به گفته 
مسئولان امر در وزارتخانه بودجه لازم برای حدود ۲۰۰ ناشر 
در ابتدای امسال توســط وزارت ارشاد به صندوق پرداخت 
شــده و مدتی اســت که وقتی ناشــران مراجعه می کنند 
مســئولین صندوق می گویند پول نداریم. ناگفته نماند آمار 

شهرستان ها به مراتب از مرکز بدتر است.
جمال خدا پناهی با اشــاره به بازنگری قوانین در نهادها 
و ســازمان های مختلف، افزود: در یک دوره عنوان می کنند 
ناشر می تواند در منزل مســکونی کار کند اما در دوره بعد 

شــهرداری این قانون را لغو می کنــد خوب، اتحادیه تلاش 
می کند تا ناشــر باز بتواند در منزل مسکونی فعالیت کند. 
یــا درباره مشــکلات مالیاتی همین طور، بیمــه و در دیگر 
موضوعات صنفی اتحادیه تلاش بســیاری انجام می دهد اما 
این فعالیت ها برجســته نشده، ظاهرا هیئت مدیره هم تنها 
به انعکاس نتایج تلاش هایش در کانال تلگرامی اکتفا کرده 

است.
تضاد منافع در مسئله واسپاری کاغذ

حســین جاوید - مدیر نشر ســده-  اما درباره عملکرد 
اتحادیه به ایسنا، ابتدا گفت: حضور تشکل ها و فعالیت های 
صنفی، در دنیا امری نیســت که بشود آن را نادیده گرفت، 
طبیعتا شــرایط مطلوب این است که اصناف امور مربوط به 
خودشان را در دست بگیرند. اتحادیه ناشران و کتابفروشان 
مانند بقیه نهادهای صنفی ریشــه دار، نهــاد قابل احترام، 
فعالیت هایش بجا و لازم است و هیچ شک و تردیدی در آن 
وجود ندارد. اگر به عنوان ناشر و یا فعال صنفی انتقاداتی به 
اتحادیه داریم، نباید این طور برداشت شود که داریم به خود 
اتحادیه انتقاد می کنیم. ممکن است به فرد و عملکرد کسی 
در اتحادیه انتقاد داشته باشیم اما در اهمیت و ضرورت نهاد 

و انجمن و صنف، شک و تردیدی وجود ندارد.
 او ســپس با بیان این که معمولا امور صنفی تاجایی به 
دســت اصناف سپرده می شــود که تضاد منافع در آن جود 
نداشــته باشد، گفت: در دولت گذشــته، تصمیم اشتباهی 
گرفته شد و اموری را که تضاد منافع در آن وجود داشت، به 
ناشران واگذار کردند؛ یعنی سرنوشت ناشر همکارم به دست 
من ناشر نوعی افتاد؛ این که چه مقدار کاغذ مصرف کرده و 
چــه مقداری نیاز دارد پس چه مقــداری تخصیص دهم یا 

ندهم یا بیشتر بدهم.
این ناشر در ادامه با اشاره به آشفتگی وضعیت کاغذ بعد 
از خروج ترامپ از برجام، بیان کرد: پیش از آن چند ســالی 
در موضوع کاغذ ثبات داشتیم و کاغذ کمابیش بدون کمک 
دولتی به تعادل رســیده بود و صنف نشر خود شرایط بازار 
و موجــودی کاغذ و قیمت آن را هماهنگ کرده بود و پیش 
می رفت. بعد از تصمیم اشتباه ]یعنی سپردن امور به صنفی 
که خود از ناشران قدرتمند بوده و تولید بالا و سابقه بیشتری 
داشــتند[، آن ها امور دیگر ناشران را به دست گرفتند؛ مثلا 
به ناشری صد بند کاغذ دادند و به ناشر دیگری هزار بند. یا 
پیش  از مسئله کاغذ، در نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به 
ناشــری ۱۰۰ متر و ۲۰۰ متر جا در فلان نبش که نزدیک 
در ورودی اســت دادند و ناشر دیگری را هم در فلان غرفه 
جانمایــی کردند و وقتی اعتراض می شــد، می گفتند طبق 
آیین نامه بوده اما این آیین نامه ها به صورت دقیق اجرا نشده 

است.
او ادامــه داد: اگر به صنف بگویید چرا کاغذ فلان شــد، 
می گوید براســاس آیین نامــه یا چرا جای مــن فلان بود، 
می گفتند نه بر اســاس حروف الفبا بوده اســت. در حالی 
که همه اعضای صنف می دانســتند پوسته قانون رها شده 
اســت، یا خدا نکرده در تفسیر قانون سوء استفاده می شود 
و یــا آن که در برخی از مــوارد خطاهایی اتفاق می افتد که 
 ذی نفع هستند. اتفاقاتی که باعث شد اتحادیه وارد بازی دو 

سر باخت شود.
 اتحادیه وارد بازی دو سر باخت شد

جاوید خاطرنشــان کرد: اتحادیه وارد بازی ای شــد که 
هــم اعتبارش را پیش ناشــرها از دســت داد و هم قدرت 
چانه زنــی اش را با نهادهای دولتی از جمله وزارت ارشــاد و 
نهادهای بالادســتی که بر ســر موضوع اعتراض ناشران به 
کاغذ درباره عملکرد اتحادیه حســاس شده بودند. بعد هم 
برخی از ناشــران قدرتمند دولتی وارد ماجرا شدند که پای 
نهادهایی غیر از وزارت ارشــاد وارد مسائل شد. این ها برای 
اتحادیه باخت بود؛ هم اعتبار صنفی اش زیر ســوال رفت و 
هم از طرفی اعتبارش در بین خود اعضاء. همه این ها باعث 
شد دوره ای که گذشت، به اذعان فعالان صنفی بدترین دوره 
برای تحادیه ناشــران باشد؛ زیرا  مرجعیت خود را از دست 
داد. زمانی اتحادیه حرمت و اعتباری داشت اما در این دوره 
شــاهد بودیم ناشران بســیار زیادی به عملکرد اتحادیه در 

زمینه کاغذ معترض بودند.
 این ناشــر همچنین با بیان این کــه تخصیص  و توزیع 
کاغذ فقط دراتحادیه ناشــران و کتابفروشان تصمیم گیری 
نمی شد، بلکه اتحادیه دیگری نقش اساسی داشت، توضیح 
داد: اتحادیــه نمایندگانی در این هیئت داشــت که قدرت 
تصمیم گیری داشتند که البته هیچ تصمیم مقتضی و قابل 
دفاعی گرفته نشد. این دوگانگی، یعنی اتحادیه ای داریم که 
با رای اعضا و اکثریت ناشران تشکیل شده و اتحادی دیگری 
داریم که به شیوه دیگری عمل می کند، نوعی موازی کاری 
وجود دارد که از عوامل تضعیف اتحادیه ناشــران بود. ظاهرا 
تعاونی آشنا قدرت چانه زنی بیشتری با نهادهای بالادستی 
از جمله ارشاد دارد، آن ها روی کار سوار شدند که از عوامل 

تضعیف اتحادیه ناشران در دوره اخیر بود.
 او تأکید کرد: این دوره اتحادیه ناشــران که بسیار برای 
آن تبلیغ شده بود و می گفتند اعضای به دنبال ایجاد تحول 
هستند و متأسفانه به رغم این که همکاران بسیار خوشنامی 
در اتحادیه بودند، به دلایل شــرایط پیش بینی نشــده که 
اتحادیه درگیر آن شد، موفق نشدند تأثیری که باید بگذارند 
چه در دوره کرونا و حمایت هایی که باید اتفاق می افتاد و چه 
در زمینــه کاغذ آن انتظاری که از اتحادیه می رفت، برآورده 

نشد.
این ناشر در زمینه عملکرد اتحادیه در زمینه قاچاق کتاب 
نیز گفت: اتحادیه نقشی در کاری که انجام می شود، نداشت 
یعنی نمی شــود اتحادیه را بابت اصل موضوع قاچاق کتاب، 
مقصر دانســت. این موضوع از ســال های دور وجود داشت 
و در ســال های اخیر بیشتر شــده بود. همان طور که گفتم 
قدرت چانه زنی اتحادیه با نهادهای دولتی کاهش داشــت 
و پیگیری مســئله مهمی مانند قاچاق کتاب به همکاری با 
نهادهای مختلف نیاز دارد مثلا شهرداری ها که اجازه ندهند 
دست فروشان بســاط کنند، نهادهای قضایی و انتظامی یا 
نهادهایی که مانع فعالیت های چاپ غیرقانونی شوند از جمله 
اتحادیه چاپخانه داران تا کســانی کــه در ابعاد کلان قاچاق 

کتاب انجام می دهند، حداقل از طریق تشــکیلات رسمی 
پیش نبرند. آسیبی که به قدرت چانه زنی و پرستیز اتحادیه 
ناشــران وارد شــد، و این که تمرکزی بر روی این موضوع 

نداشت،  باعث شد مبارزه با قاچاق افت کند.
 او در ادامه خاطرنشان کرد: از طرف دیگر، بخش عمده ای 
از سال های اخیر به درگیری با ویرو س کرونا گذشته و خواه 
و ناخواه باعث شــد قاچاق کتاب کمرنگ تر شود؛ زیراعمدتا 
کسانی که کتاب قاچاق می کنند، آن ها را به صورت مستقیم 
و با بساط گســتری عرضه می کنند. طبیعتــا در دوره کرونا 
رفت وآمد کم شــد، خریدها آنلاین شد که بیشتر به سمت 
کتابفروشی های رسمی رفت. با افتخار می توان گفت دامن 
کتابفروشــان رسمی ما از این موضوع کاملا پاک بوده و این 
جریانات در شــبکه رسمی نفوذ نداشت. کرونا به رغم همه 
مشکلاتی که برای نشر داشت، امتیاز ناخواسته ای هم داشت 
و آن این بود که بساط گســتری کم و قاچاق کم رنگ شــد. 
همچنین کسانی که ذی نفع بودند، متوجه شدند با برخورد 
قضایی و انتظامی نمی توان ایــن موضوع را مدیریت کرد و 
بهتر است در کنار این برخورد، آگاه سازی جامعه اتفاق بیفتد 
تا مخاطبان بدانند کتابی که در فلان ایستگاه مترو با تخفیف 
نامتعارف می فروشــند، نسخه اصلی ناشر و  ترجمه متقنی 

نیست.
حسین جاوید در ادامه گفت: البته در سال های اخیر کتاب 
با فروش انفجاری نداشتیم که قاچاق کتاب به این شکل جلو 
برود. کاغذ بســیار گران شد، چاپ گران شد و حاشیه سود 
قاچاق چی ها پایین تر آمد و طبعا اوضاع کمی کنترل شــد. 
از طرفی هم اتحادیه با مســائلی چون کاغذ ســرگرم شد و 
اولویت هایش تغییر کرد. رییس اتحادیه ناشران که شخصی 
بسیار محترم است در این دوره فعالیت چشم گیری نداشت 
یا رسانه ای نشد و به رویت ما ناشران نرسید. اگر بگویند در 
پشت پرده مذاکرات و پیگیری هاییهم بوده، به شیوه ای نبوده 

که در جامعه نشر محسوس باشد.
نمی شود گفت اتحادیه مقصر است

مرتضی دانش اشراقی- مدیر مسئول نشر موج-  اما درباره 
عملکرد اتحادیه در موضوع نمایشگاه کتاب به ایسنا گفت: 
مســئله این اســت که چون اتحادیه از دل صنف بالا آمده 
می دانند چطور کارها را به خوبی پیش ببرند اما نخواستند و 

نمی گذارند به طور کامل امور دست اتحادیه باشد.   
او تأکیــد کرد: اتحادیه تلاش کرد همه امور نمایشــگاه 

کتاب را بر عهده بگیرد و نمایشگاه دست صنف باشد.
این ناشر درباره مســئله کاغذ و عملکرد اتحادیه در این 
زمینــه نیز گفت: در دولت قبل یک ســری از امور به عهده 
اتحادیه گذاشته شد. درباره مســئله کاغذ هم یک سری از 
کارها را به اتحادیه واگذار کردند. نمی شــود گفت اتحادیه 
مقصر اســت، زیرا اگر توزیع کاغذ را به طور کامل در دست 

داشت، قطعاً راه کارهای بهتری برای توزیع انجام می داد.
او افزود: کسانی که در حوزه نشر و کاغذ فعال تر هستند 
و کتاب های بیشــتری چاپ می کنند، قاعدتا مصرف کاغذ 
بیشــتری دارند اما مشکل این است که ناشری می توانست 
هزار بند کاغذ داشته باشد و کتاب هم چاپ کند اما صد بند 
دادند که این عزیزان به توزیع ناعادلانه معترض بودند. بحثی 
که وجود دارد، بحث اخلاقی اســت که چرا ناشری ۲۰ هزار 
بند گرفته و نباید می گرفته اســت. این بحث، بحث داخلی 
است.  دانش اشراقی تأکید کرد: اتحادیه درمسئله تخصیص 
کاغذ مســئولیت هایی داشته، می توان گفت ۸۰ درصد امور 
دســت اتحادیه نبوده است، بنابراین نمی توان انتقاد سختی 
نسبت به اتحادیه داشت. نمی توان اتحادیه را مقصر دانست. 
ناشــرانی که کتاب های زیادی چاپ می کردند و رابطه هم 
داشته فلان مقدار کاغذ گرفته اند و اگر قرار بود عادلانه باشد 
کســان دیگری هم بودند می توانستند کتاب های بیشتری 
چاپ کند اما کاغذ متناسب با توان چاپ کردنشان به آن ها 

تعلق پیدا نکرده است. عمدتاً اشکال سر اتحادیه نیست.
 این ناشــر درباره مسئله قاچاق کتاب هم گفت: تاجایی 
که اطلاع دارم، کارگروه های مختلف اتحادیه همیشه فعال 
بودند. مسئله قاچاق چیزی نیســت که اتحادیه به تنهایی 
بتواند با آن مبارزه کند. عوامل مختلفی اســت که منجر به 
تکثیر غیر قانونی کتاب می شــود.  اتحادیه تاجایی که توان 
داشــته، بر روی این موضوع کار کرده و همین ماه گذشته 
حجم زیادی کتاب قاچاق را کشف کردند. نمی توانیم بگوییم 
مبارزه با قاچاق کتاب کمتر شــده و یا تعمدی در آن وجود 
دارد، چون عوامل مختلفی در آن دخیل اســت و تکنولوژی 

هم موضوع را پیچیده تر می کند.
هرچه به اتحادیه اعتراض می کنیم، می گویند 

ما در حال پیگیری هستیم
از سوی دیگر، عماد شاطریان - مدیر انتشارات بیدگل- 
درباره عملکرد این دوره از اتحادیه ناشران و کتابفروشان به 
ایسنا، گفت: جبهه گیری هایی که درباره اتحادیه می شود دو 
نوع اســت؛ اتحادیه قبلا دســت گروهی بود وحالا آن گروه 
منصفانه نقد نمی کنند. نقد خوب اســت و اگر نباشد، اصلا 
رشــدی وجود ندارد. نقد جبهه گیرانه بــا نقد عادلانه فرق 
می کند. متأســفانه مقداری نقد جبهه گیرانــه می کنند و 
نقدهایشان، نقد بی نقصی نیست بلکه مغراضانه است. البته 

نقدهای منصافانه  و صحیحی هم می شود.
  این ناشــر درباره این که آیا ایــن رفتار نتیجه تبلیغات 
اتحادیه در انتخابات قبل و کنار رفتن برخی از ناشران بوده 
اســت، گفت: این ناشران کنار گذاشــته نشدند، خودشان 
شــرکت نکردند.از همه خواسته شده شرکت کنند اما آن ها 
قهر کردند. متأسفانه نه مبارازات، مبارزاتِ دلسوزانه ای است 
و نه رفتارها و نقدها؛ دو طرف همدیگر را می کوبیدند و بعد 
هم یک جبهه قهر کرد. البته برخی آمدند و در کمال احترام 
رای  هم دادند ولی بقیه قهر کردند و گفتند شرکت نمی کنیم 
و با این که آن ها شرکت نکردند، حضور صنف چشم گیر بود.

او دربــاره نتیجه این قهر بــر عملکرد اتحادیه گفت: اگر 
مسائل دلســوزانه بررسی شــود، اتحادیه رشد خواهد کرد 
اما اگر  قرار باشــد گروهی قهر کنــد، یا گروهی که قدرت 
را به دســت نیاورده به جای حمایت شروع به کارشکنی و 
چوب لای چرخ گذاشتن بکند، امور پیش نخواهد رفت. این 
مسئله در صنف خیلی چمشگیر است. اگر ناشران دانشگاهی 
نمی تواند نماینده ای در اتحادیه داشته باشد، به جای این که 
بگوید علت نداشتن نماینده چیست و بیشتر همکاری داشته 
باشــند، قهر می کنند که و نتیجه منفی ای برای خود و کل 

صنف دارد دارد.
  شاطریان با اشاره به انتخابات پیش رور در اتحایه ناشران 
و کتابفروشان، گفت: گاه می بینم نوع برخوردها، برخوردهای 
خوبی نیســت؛ مثلا گروهی تشــکیل داده اند با نام  »گروه 
احیاء«، خــوب این نام بوی خصومت می دهد، مگر اتحادیه 
مُرده که می خواهند احیاء کنند؟ تــا عنوان گروه را دیدم، 
گفتم این ها نیت منفی دارند، یعنی چه گروه احیاء؟! به جای 
همکاری، رفتار خصمانه ای دارند. این گروه بازی و کوبیدن دو 
طرف  باعث تضعیف اتحادیه می شــود. در هر جای دنیا، هر 
حزبی انتخاب که رای بیاورد، حزب دیگر کارشکنی نمی کند، 
بلکه طبق قوانین همکاری کرده و ســعی می کند در دوره 
بعد جبران کند و رای بیاورد اما اینجا تا رد می شــوند، قهر 
می کننــد و »ننه من غریبم« بــازی در می آوردند، به جای 
ائتلاف در دوره های بعدی که انتخاب می شوند، می خواهند 

تقاص بگیرند، خوب بچه بازی می شود.

توضیحات وزیر ارشاد اتحادیه ناشران و کتابفروشان و بازی دو سر باخت!
درباره ادغام خبرگزاری های دولتی 

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی درباره ادغام خبرگزاری های دولتی اظهار کرد: 
خبرگزاری های دولتی دوبخش هستند، یک بخش در خود وزارت ارشادند که در 
گام اول آن ها را ســاماندهی می کنیم، گام بعدی نیازمند توافقات بین دستگاهی 

است که آن را هم جلو خواهیم برد.
به گزارش ایســنا، محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه جلسه هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران در واکنش به اعلام نامش در فهرست شخصیت های تحریم شده، 
اظهار کرد: این امر مهمی نیســت، شما هم وقت خود را برایش تلف نکنید. وی 
افزود: ما دیروز با ســامانه صدور مجوزها یک توافق خوبی داشتیم تا بسیاری از 

مشکلات کسب وکارهای فرهنگی آنجا حل می شود.
اســماعیلی یادآور شــد: بخش مهمی از زیرســاخت های موجود با تصویب 
مصوبات فعلی به امور عمرانی می رســد و هم بــرای کارمندان وزارت فرهنگ و 
نهادهای تابعه با همفکری ســازمان اداری استخدامی مصوبه ای داریم که بخش 

مهمی از دغدغه های آنان را پاسخ می دهد.
اســماعیلی درباره ادغام خبرگزاری های دولتی اظهــار کرد: خبرگزاری های 
دولتی دوبخش هســتند، یک بخش در خود وزارت ارشادند که در گام اول آن ها 
را ساماندهی می کنیم، گام بعدی نیازمند توافقات بین دستگاهی است که آن را 

هم جلو خواهیم برد.

گلریز پس از ۵ دهه تجلیل شد
روز پایانــی از بخــش 
سرود جشــنواره موسیقی 
فجر به تجلیــل از محمد 
گلریز ـ خواننده سرودهای 
باد  خجسته  چون  انقلابی 
ایــن پیروزی، ای شــهید 
مطهر و ایــن بانگ آزادی 

اختصاص داشت.
بعد از اجرای گروه سرود »وصال«، محمد گلریز با دعوت مجری برنامه روی 
سن حاضر شد و از دست اعضای گروه دخترانه »بنات الحیدر« لوح تقدیر، هدیه 
نقدی و تابلو نقاشــی خط اثر علی مینایــی را به خاطر پنج دهه فعالیت موثر و 

ماندگار در زمینه موسیقی انقلابی و مذهبی دریافت کرد.

تأیید صلاحیت ۸۶ کارگردان فیلم اولی
۸۶ نفــر از کارگردانان فیلم اولی که ماحصل تغییر مکانیزم »شــورای تأیید 
صلاحیت فیلم اولی ها« به شمار می روند، با در نظر گرفتن تحقق عدالت فرهنگی 

از ۲۵ استان تأیید صلاحیت شدند.
به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، بعد از برگزاری 
نشســت های متعدد و بررسی کارنامه فعالیت های هنری، سوابق حرفه ای، انجام 
مصاحبه های تخصصی و شــرایط فیلم اولی ها، صلاحیــت ۸۶ تن از کارگردانان 
متقاضی از سوی »شورای تأیید صلاحیت فیلم اولی ها« به تأیید رسید تا به واسطه 

این مهم بتوانند اولین فیلم سینمایی بلند خود را کلید بزنند.
با رونمایی از ســامانه تأیید صلاحیــت فیلم اولی ها و آغاز ثبت نام متقاضیان 
فیلم سازی در ابتدای تیرماه سال جاری، ۵۴۰ متقاضی تا ۱۵ مردادماه با ارسال 
نمونه کارها و ســایر مدارک خود پرونده های شان را تکمیل کردند و در ادامه با 
برگزاری نشست های متعدد به میزبانی بنیاد سینمایی فارابی و با حضور نماینده 

کانون کارگردانان و اعضای شورا، صلاحیت۸۶ متقاضی به تأیید رسید.
ویژگی فرایند جدید، موضوع تحقق عدالت فرهنگی است، چراکه پیش از این 
کارگردانان برای ساخت فیلم اول خود می بایست سرمایه گذار پیدا می کردند تا 
پرونده آنان بررسی شود، اما در این فرایند فرصتی برابر و عادلانه برای استعدادها 
ایجاد شده که همین موضوع، حضور چشمگیر متقاضیان سایر شهرها در اسامی 

پذیرفته شدگان را به همراه داشته است.
بر اساس اعلام دبیرخانه این شورا، از میان ۸۶ نفر که در مجموع بیش از ۶۰ 
درصد پذیرفته شدگان از شهرهایی به جز تهران هستند، ۳۰ نفر از استان تهران، 
ســه نفر از لرســتان، چهار نفر از یزد، هفت نفر از اصفهان، ۱۰ نفر از آذربایجان 
شــرقی، یک نفر از آذربایجان غربی، یک نفر از استان کرمان، یک نفر از مسجد 
سلیمان، یک نفر از نیشابور، یک نفر از اردبیل، دو نفر از ایلام، دو نفر از کرج، دو 
نفر از همدان، دو نفر از قم، دو نفر از قزوین، یک نفر از نیشابور، یک نفر از اراک، 
یک نفر از دزفول، دو نفر از خراسان رضوی، یک نفر از خراسان شمالی، یک نفر از 
زنجان، یک نفر از تبریز، دو نفر از کردستان، دو نفر از مازندران و یک نفر از شهر 

ری، پذیرفته شدگان مرحله نخست شورای تأیید صلاحیت فیلم اولی ها هستند.
 از میان این ۸۶ نفر، پنج کارگردان با نام های آرمان خوانساریان، رضا نجاتی، 
لیلی عاج، حسین میرزامحمدی و محمد عسگری به ترتیب با فیلم های »جنگل 
پرتقال«، »بعد از رفتن«، »ســرهنگ ثریا«، »کت چرمــی« و »اتاقک گلی« در 

چهل ویکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر حضور داشتند. 
اســامی متقاضیان پذیرفته شــده مرحله نخست شــورای تأیید صلاحیت 

فیلم اولی ها به شرح زیر است:
محمود احدی نیا، مســعود احمدی، محمد اســفندیاری، مریم اسمی خانی، 
ناصرمنصور افشــاری، بهــزاد اقطاعی، روح اله اکبری، وحیــد الوندی فر فردین 
انصاری نژاد، علی اوسیوند، سجاد ایمانی، جمشید بهمنی، مهدی بوستانی شهر 
بابکی، وحید پرشــاد، حســین ترک جوش، علی تصدیقی، خیراله تقیانی پور، 
مرتضی جذاب، روناک جعفری، حســن جعفری داریوش، امیر جلالی، امیررضا 
جلالیان، محمد رضا حاجی غلامی، حسن حبیب زاده، زیور حجتی، علی حدادی، 
شــهاب الدین حسین پور، سید سجاد حسینی، سید وحید حسینی نامی، ابوذر 
حیدری، مهدی حیدری، امین خردمندی، نریمان خلیلی، آرمان خوانســاریان، 
آروند دشت آرای، سعید دشتی، مسعود دهنوی، وحید رابودان، علی یار راستی، 
محمد رحمتی، افشــین رضایی، جلال الدین ساعد پناه، سید مرتضی سبز قبا، 
اشــکان سپهر، محمدرضا ستاری، احسان ســلطانیان، احسان شادمانی، مهدی 
شامحمدی، پیمان شاهبداغلو، محمد صادقی، روناک طاهر، علی طاهر فر، لیلی 
عاج، محمد عسگری، اسماعیل عظیمی، جواد علیزاده، محمد علیزاده فرد، فرود 
عوض پور، محمد ابراهیم غفاریان، حسام فرهمندجو، حسین فلاح آبادی، مجتبی 
قاســمی، سید سجاد قافله باشــی، مهدی قربانپور، یوسف کارگر، پیروز کرمی، 
محمد معین کریم الدینی، سعید کشاورز، مصطفی کوشکی، مصطفی گندمکار، 
محمد متین اوجانی، ســید عطا اله مجابی، مهدی محمد نژادیان، مریم مدرس 
مطلق، محمدرضا مرادی، ســید بابک مصطفوی، امیر مهندسیان، سید مهدی 
موسوی برزکی، حسین میرزامحمدی، پویا نبی، رضا نجاتی، سعید نجاتی، میلاد 

نسیم سبحان، جلال نصیری هانیس، مصطفی نظری زاده و محمدرضا هاشمیان.

جشنواره فجر ارکستر سمفونیک را به صحنه بازگرداند
ســمفونیک  ارکســتر 
تهران شــامگاه سه شنبه ـ 
آخرین  ـ  اســفندماه  دوم 
اجــرا در تــالار وحدت را 
در جریان سی وهشــتمین 
جشنواره موسیقی فجر به 

روی صحنه برد.
به گزارش ایسنا، اجرای 

ارکســتر سمفونیک تهران در سی وهشتمین جشــنواره موسیقی فجر در حالی 
صورت گرفت که از آخرین کنسرت این ارکستر مدت زمان طولانی می گذشت. 
آخرین کنسرت ارکستر ســمفونیک تهران به رهبری نصیر حیدریان، با اجرای 
قطعاتی از  ریشارد واگنر، امانوئل ملیک اصلانیان و  فلیکس مندلسون، پنجشنبه 

۱۲ خرداد ۱۴۰۱ در تالار وحدت برگزار شد.
پس از آن، پیگیری های خبرنگار ایسنا برای اطلاع از برنامه جدید ارکستر به 
نتیجه نرســید تا اینکه حدود هشت ماه بعد اعلام شد که ارکستر سمفونیک در 

جریان جشنواره موسیقی فجر روی صحنه می رود.
اکنون ارکستر سمفونیک تهران در حالی به روی صحنه رفته است که پیش 
از تعطیلی موقت اجراها، اعلام شده بود قرار است نصیر حیدریان رهبر دائم آن 
باشــد اما در نهایت این کنسرت با حضور منوچهر صهبایی به روی صحنه رفت. 
البته حضور رهبر مهمان در ارکستر، امری چندان غیرطبیعی نیست اما تا آخرین 
روزها وقتی درباره رهبر این برنامه از بنیاد رودکی ســوال شد، اطلاعات دقیقی 

نداشتند و احتمال می دادند حیدریان ایران نباشد. 
به هر جهت ارکســتر سمفونیک تهران در آخرین شــب اجراهای جشنواره 
موســیقی فجر در تالار وحدت به روی صحنه رفت و ســمفونی ۳ بتهوون و ۴۴ 

موتزارت را اجرا کرد.

اخبارکوتاه


